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 دوره آموزشی »بهبود کیفیت زندگی« 
در منطقه شمال شرق برگزار شد

دوره آموزش�ی »بهبود کیفی�ت زندگی« برای 
کارکنان شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه 
شمال شرق در حسینیه سیدالشهداء)ع( مرکز این 

منطقه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت خطوط لوله و مخابرات 
نفت ایران -منطقه شمالشرق؛ این دوره آموزشی با هدف 
آشنایی ش��رکت کنندگان با مدیریت کیفیت زندگی و 
بهب��ود دان��ش و مهارت های مورد نیاز جهت اس��تفاده 
کاربردی در محیطهای خانه و کار  برگزار ش��د. بر پایه 

همین گزارش؛ مدرس دوره به بررسی موضوعاتی همچون کار و تفریحات سالم، رفتارشناسی در 
منزل و تمرینات ذهنی پرداخت و گفت: رعایت تعادل و ممارست در تمامی این موارد، رسیدن به 
اهداف از پیش تعیین شده را برای انسان میسر خواهدکرد. تهمینه رییسی؛ سلامت روابط اجتماعی 
را یکی از محورهای اصلی جهت بهبود کیفیت زندگی عنوان کرد و افزود: مهارت رفتار جرأت مندانه 
از دیگر عواملی اس��ت که برای سلامت زندگی فردی و اجتماعی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 
اس��ت. گفتنی است: این نشست، س��ومین کارگاه آموزشی موسسه ندای سلامت روان خانواده در 
سال جاری بود که به همت روابط عمومی منطقه شمال شرق، در ادامه سلسله کارگاه های آموزش 

خانواده برگزار شد.

رئیس اتاق بازرگانی مازندران:

مازندران از ظرفیت فنی مهندسی بالایی برخوردار است
ساری- رییسی رئیس اتاق بازرگانی مازندران گفت: ظرفیت فنی مهندسی در استان 
بس�یار بالاس�ت و اتحادیه صادرکنندگان خدمات فنی مهندس�ی می تواند در صورت 

صلاحدید، فعالیتهای خود را با ساختار جدید و با حمایت اتاق مازندران تشکیل بدهد.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی مازندران، عبداله مهاجر دارابی در نشس��ت هم اندیش��ی 
بررسی توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی مازندران، اظهار داشت: اتفاقاتی در ایران و جهان 
در حال وقوع است که اگر به لحاظ فنی و مهندسی تشکلی نداشته باشیم، ممکن است از رقبا عقب 
بیفتیم و نتوانیم به خوبی در زمانی که لازم باشد، قدرت حضور بیابیم. وی با بیان اینکه اگر خدمات 
اتحادیه فنی و مهندسی به صورت تشکلی باشد، یک ظرفیت مهم است که در بازارهای داخلی و 
خارجی فرصت مانور بیشتری دارند، اعلام کرد: ظرفیت فنی مهندسی در مازندران بسیار بالاست، 
در سالهای قبل شرکتهایی را به کشورهای همسایه به ویژه حوزه خزر معرفی کردیم، بخشهایی هم 
دنبال شد اما چون مجموعه پویایی نداشتیم نمی توانستیم کار را پیش ببریم. رئیس اتاق بازرگانی 
مازندران ادامه داد: اگر برای شرکتها تشکل تعریف کنیم در یک چارچوب درست قرار می گیرند. 
قدرت چانه زنی بیش��تری دارند و این بهتر اس��ت تا به عنوان یک شرکت در سایر کشورها حضور 

پیدا کنند.

به مناسبت روز پرستار صورت گرفت:

 تجلیل از همسران پرستار کارکنان شرکت آبفا مازندران
ساری- رییسی طی مراسم باشکوهی به مناسبت گرامیداشت ولادت با سعادت حضرت 
زینب )س( و روز پرستار از همسران و خانواده پرستار و کادر درمان همکاران شرکت آب 

و فاضلاب مازندران قدردانی شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت آب و فاضلاب مازندران؛ در این مراسم مهندس بهزاد برارزاده 
مدیر عامل ش��رکت ضمن تبریک ولادت خجسته حضرت زینب )س( و روز پرستار اظهار داشت: 
نامگذاری روز پرس��تار در تقارن با ولادت با س��عادت حضرت زینب کبری )س( نشانه ی قداست، 
ش��رافت و ش��خصیت والای زنان و مردان با همتی است که ایثارگرانه تلاش می کنند، امروز شما 
پرستاران و کادر سلامت کشورمان با تأسی از این الگوی بی بدیل، نمونه ای از صبر را در مسیر نظام 
بهداشت و درمان کشور به نمایش گذاشتید ،رشادت ها و جانفشانی های غرورآفرین پرستاران و کادر 
س��لامت  به ویژه طی چند س��ال اخیر در مراقبت از بیماران مبتلا به کرونا تکرار جلوه های ایثار و 
فداکاری است. وی با اشاره به اهمیت کار پرستاری و دشواری آن گفت: پرستاری حرفه ای مقدّس 
و ارزشمندی است ، شغلی، که تعطیلی ندارد و یکی از سخت ترین کارها از لحاظ فشار روحی و 
جسمی است ،پرستار متعهد باید با صبر و حوصله و تحمل ناملایمات برای انجام خدمتش تلاش 
کند و چنین کاری از عهده هر کس برنمی آید لذا شایسته است از زحمات شما پرستاران و خانواده 

های شما قدردانی شود. 

شهردار اصفهان:

صنعت بیشترین سهم را در آلودگی هوای اصفهان دارد
ش�هردار اصفهان گفت: براس�اس گ�زارش ها و پژوهش های ص�ورت گرفته، صنعت 
بیش�ترین س�هم را در آلودگی هوای اصفهان دارد و نباید همه اتهامات در این خصوص 

متوجه شهرداری باشد.
علی قاسم زاده در بیست و یکمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان طبق پژوهش ها و 
گزارش اعضای شورای اسلامی شهر، صنایع، بیشترین سهم را در آلودگی هوای شهر دارد، اظهار 
کرد: از همین رو نباید تمام اتهامات در این خصوص متوجه ش��هرداری باش��د. وی ادامه داد: برای 
شفافیت در این موضوع، شورای شهر می تواند توضیحات سایر نهادها و سازمان ها در مورد آلودگی 
هوای اصفهان را بش��نود تا اقدامات مورد نیاز از س��وی آنها عملیاتی شود. شهردار اصفهان کفت: 
شهرداری با وجود اینکه اقدامات خوبی برای کاهش آلاینده ها اجرایی کرده است اما همچنان به 
دنبال این اس��ت که در این مس��یر وظایف خود به بهترین صورت انجام دهد تا از مشکلات ناشی 
از آلودگی شهر کاسته شود. حسین حق شناس، معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان 
با بیان اینکه احداث خط دو مترو از برنامه های بلندمدت شهرداری برای بهبود وضعیت هوا است، 
اظهار کرد: اخذ مجوز معاینه فنی برای خودروهای سنگین، جایگزینی موتورهای برقی، توسعه خط 
بی آر تی، طراحی مینی بوس های جدید و اصلاح مسیرهای خط اتوبوس در راستای کاهش آلودگی 
هوا در سال های آینده پیگیری می شود. وی ادامه داد: در گذشته پارکینگ ها در مرکز شهر احداث 
می شدند اما با توجه به طرح مطالعات جامع این پارکینگ ها از مرکز شهر دور شدند؛ همچنین در 
این مطالعات بر استفاده از خودرو و موتورهای برقی تاکید شده است که ما باید در این راستا بهترین 
عملکرد را به نمایش بگذاریم. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان افزود: اگر حمل ونقل 
منظمی داشته باشیم، مردم کمتر از خودروهای شخصی خود استفاده می کنند، اجرای طرح زوج و 
فرد به صورت دائمی وضعیت آلایندگی شهر را بهبود نمی دهد، اما شهرهایی که طرح قیمت گذاری 
را در نظر گرفتند کاهش آلودگی هوای چش��مگیری داش��تند. وی بیان کرد: به زودی در اصفهان 
برای موتورسیکلت ها نیز مرکز معاینه فنی راه اندازی می شود در این راستا از شورای اسلامی شهر 
اصفهان تقاضا می شود که در این زمینه از شهرداری حمایت کنند. حق شناس کفت: برای بهبود 
وضعیت آلودگی هوا و توسعه حمل ونقل عمومی دولت و شهرداری باید با یکدیگر همکاری کنند تا 
بتوانیم مشکلات موجود را رفع کنیم. ایجاد ظرفیت برای دوچرخه سواری در شهر از دیگر مسائلی 
است که باید شهرداری به آن توجه کند و اقدامات لازم را در این راستا انجام دهد. وی افزود: توسعه 
شهر و افزایش طول سفرهای شهری با خودروهای شخصی، کمبود حمل ونقل عمومی پاک، ارزان، 
در دس��ترس و رقابت پذیر، عمر بالای ناوگان حمل ونقل عمومی، کاهش سهم سفر با دوچرخه از 
جمله دلایل ساختاری آلودگی هوا شهر اصفهان است. وی ادامه داد: توسعه هم پیمایی برای کاهش 
تک  سرنشینی، اقدام به خاموشی اتوبوس ها در ابتدا و انتهای خط و انعکاس و اطلاع رسانی ترافیک 
معابر از دیگر برنامه های کوتاه مدت است. حق شناس اظهار کرد: همچنین در قالب برنامه های کوتاه 
مدت، اطلاع رسانی از وضعیت مسیرهای جایگزین، فراهم کردن زیرساخت های سخت افزاری و نرم 
افزاری، ارائه خدمات معاینه فنی خودروهای سبک در هفت مرکز مکانیزه، توسعه طرح قیمت گذاری 
پارک حاشیه ای به سایر خیابان های شهر، توسعه پیاده روی با ارتقای کیفیت پیاده رو و پیاده راه ها، 
بهبود مسیرهای دوچرخه، ارائه تسهیلات برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی، استفاده از اتوبوس برقی، 
احداث مراکز معاینه فنی خودرو و موتورسیکلت اجرایی شده و توسعه می یابد. وی با بیان اینکه 
طبق پژوهش  های انجام شده در دانشگاه اصفهان، سهم بخش های مختلف در آلودگی هوا مشخص 
شده است، افزود: حمل ونقل سهم ۳۳ درصدی در آلودگی هوا دارد؛ در این راستا جانمایی نامناسب 

صنایع و توجه نکردن به حمل ونقل پاک، وضعیت هوای اصفهان را نامطلوب کرده است.
حق شناس درباره دیگر دلایل آلودگی شهر اصفهان اظهار کرد: اصفهان شاه راه ارتباطی کشور است 

و خودروهای سنگین از این شهر و اطراف آن عبور می کنند،.
وی ادامه داد: مطالعات جامع در سه دوره و در سال های ۶۷، ۷۹ و ۹۱ انجام و راهکارهایی بیان 
شده است؛ اکنون با توجه به افزایش مساحت اصفهان، زمان سفرهای درون شهری زیاد شده است؛ 

به طوری که میانگین سفرهای درون شهری از چهار کیلومتر به ۱۰ کیلومتر رسیده است.
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مدیرعامل آب منطقه ای آذربایجان شرقی 
از کاهش ۴۴ درصدی روان آب های ورودی 
به س�دهای استان خبر داد و گفت: امسال 
۲۱ میلیون مترمکعب آب کمتر وارد سدها 

شده است.
یوسف غفارزاده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار کرد: از ابتدای س��ال آبی جاری، یعنی از 
اول مهر ماه امسال تاکنون ۲۶ میلیون مترمکعب 
آب وارد سدهای بزرگ آذربایجان شرقی شده، 
در حالی که این رقم در مدت مش��ابه سال قبل 

۴۷ میلیون مترمکعب بود.
وی اف��زود: با وجود کاه��ش ۴۴ درصدی آب 
های ورودی به س��دها در س��ال آبی جاری، به 
دلی��ل مصرف بهینه آب و ب��ا برنامه ریزی های 
انج��ام گرفته، درحال حاضر مجموع ذخایر آبی 
در مخازن سدهای بزرگ استان تنها ۳۸ درصد 

کمتر از سال قبل می باشد.
وی تشریح کرد: روان آب های ورودی بیشتر 
س��دهای آذربایج��ان ش��رقی در س��ال جاری 
نس��بت به سال قبل کاهش داش��ته و سدهای 
آیدوغموش میانه با ۹۱ درصد، نهند تبریز با ۶۵ 
درصد، سهند هشترود با ۴۷ درصد و ستارخان 
اهر با ۳۳ درصد، بیشترین میزان کاهش ورودی 

آب را داشته اند. 
غف��ارزاده ادام��ه داد: اکنون تنه��ا ۲۸ درصد 
مخازن سدهای بزرگ آذربایجان شرقی پر شده 
و ۷۲ درصد از ظرفیت آنها خالی است؛ سدهای 
کوتاه در حال آبگیری آذربایجان شرقی نیز که 

تعدادشان به ۵۸ مورد می رسد، در جای جای 
س��طح اس��تان پراکنده هس��تند و بیشتر برای 

بهبود معیشت روستائیان ساخته شده اند.
وی یادآوری ک��رد: در حال حاضر تنها حدود 
۱۰ درص��د ظرفی��ت مخازن س��دهای کوچک 

استان آب دارد.
مدیرعام��ل آب منطقه ای آذربایجان ش��رقی 
گفت: سدهای کوچک اس��تان عمدتاً در خارج 
از بستر رودخانه ساخته شده اند و به دلیل نبود 
بارندگ��ی های موثر و نب��ود روان آب کافی در 
رودخانه ها تاکنون آب قابل توجهی در مخازن 

آنها جمع نشده است.
وی با بیان اینکه س��دهای کوچک اس��تان تا 
پانزدهم اردیبهش��ت ماه آینده فرصت آبگیری 
دارن��د، اب��راز امی��دواری کرد که ب��ارش های 
زمس��تانی به پرش��دن مخازن س��دهای استان 

کمک کند.
در همین حال مدیرکل هواشناسی آذربایجان 
ش��رقی نیز در گفت و گو با ایرنا از کاهش بیش 
از ۲۱ میلی متری بارش های اس��تان در س��ال 

آبی جاری در مقایسه با سال قبل خبر داد. 
در اس��تان بی��ش از چه��ار میلی��ون نف��ری 
آذربایج��ان ش��رقی بیش از ۷۴ س��د کوچک و 
ب��زرگ وجود دارد؛ هر چند این اس��تان از نظر 
تعداد س��دهای ساخته ش��ده جایگاه خوبی در 
کش��ور دارد، ام��ا حجم آبگیری قابل اس��تفاده 
 آنها در مجموع به کمتر از ۲ میلیارد مترمکعب 

می رسد.

مدیرکل هواشناسی آذربایجان شرقی گفت: 
میزان بارش در سال آبی جاری در این استان 
نس�بت به مدت مش�ابه س�ال گذش�ته ۲۱.۲ 

میلی متر کاهش یافته است.
عل��ی دولتی مهر، در گفت و گ��و با ایرنا افزود: به 
طور میانگین از یکم مهر تا بیستم آذر امسال حدود 
۴۱.۴ میلی متر بارندگی در سطح آذربایجان شرقی 
روی داده، در حالی که این رقم در بازه زمانی مشابه 

پارسال ۶۲.۵ میلی متر بود.
وی با بیان اینکه میانگین بارش آذربایجان شرقی 
در س��ال آبی جاری نس��بت به بلندمدت نیز حدود 
۲۹.۶ میلی متر کاهش یافته است، اظهار داشت: به 
طور میانگین در طول این بازه زمانی و در بلندمدت 

۷۱ میلی متر بارندگی در استان روی داده است.
مدیرکل هواشناس��ی آذربایجان شرقی با اشاره به 
اینک��ه میانگین بارش یک س��ال کامل آبی در این 
اس��تان ۳۱۹.۴ میلی متر اس��ت، گفت: تاکنون در 
این ب��ازه زمانی حدود ۱۲.۹ درصد از بارش س��ال 

آبی جاری تامین شده است.
دولتی مه��ر، ادامه داد: از ابتدای ماه جاری )آذر( 
حدود ۱۱.۵ میلی متر بارندگی در این اس��تان روی 
داده است در حالی که در این بازه زمانی و در بلند 
مدت می��زان بارندگی ۱۷.۳ میلی متر ثبت ش��ده 

است. 

وی یادآوری کرد: در س��ال آبی جاری بیش��ترین 
بارندگی از شهرس��تان هش��ترود به می��زان حدود 
۶۸.۷ میلی مت��ر و کمترین بارش از جلفا به میزان 

حدود ۲۲.۱ میلی متر گزارش شده است.
مدیرکل هواشناسی آذربایجان شرقی گفت: میزان 
بارش در هش��ترود نس��بت به مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته حدود ۱۴.۷ میلی متر افزایش و نسبت به 
بلند مدت ۲۶.۹ کاهش یافته و در جلفا نیز نس��بت 
به مدت مشابه سال گذشته حدود ۱۴.۴ میلی متر 
و نس��بت به بلند مدت نیز ۳۸.۱ میلی متر کاهش 

یافته است.
دولتی مهر، با اش��اره به اینک��ه میانگین بارندگی 
در تبریز در سال آبی جاری حدود ۳۲.۷ میلی متر 
و در بلن��د مدت حدود ۶۱.۵ میلی متر ثبت ش��ده 
اس��ت، گف��ت: میانگین بارش در س��ال آبی جاری 
در این شهرستان نس��بت به مدت مشابه سال آبی 
گذش��ته ح��دود ۴۰.۱ میلی متر و نس��بت به بلند 

مدت ۲۸.۸ میلی متر کاهش نشان می دهد.
آذربایجان شرقی منطقه ای سردسیر و کوهستانی 
اس��ت و از لحاظ تقس��یم بندی ه��ای اقلیمی جزو 

مناطق نیمه خشک به حساب می آید.
آب و هوای این استان به طور کلی سرد و خشک 
بوده ولی به علت تن��وع توپوگرافیکی از اقلیم های 

متفاوتی برخوردار است.
ای��ن اس��تان همواره تح��ت تأثیر باد های س��رد 
ش��مالی و س��یبری و باده��ای مرط��وب دری��ای 
س��یاه و مدیتران��ه و اقیان��وس اطل��س همچنی��ن 
بادهای محلی متاثر از کوهس��تان های س��بلان در 
ش��رق، س��هند در غرب و جنوب غربی، رشته کوه 
ه��ای قره داغ در ش��مال، رش��ته ک��وه های تخت 
س��لیمان و ارب��ط در جنوب، ارتفاع��ات بزقوش در 
 جنوب ش��رق و قوش��اداغ در شمال ش��رق استان 

قرار دارد.

مدیرکل هواشناسی استان:

بارش در آذربایجان شرقی بیش از ۲۱ میلی متر کاهش یافت
 گام بلن�د ش�هرداری اسلامش�هر در ح�وزه 
بازآفرینی فضاهای ش�هری؛ با ایج�اد دو معبر 
جدید که محله قدیمی قاس�م آباد را عملا از بن 

بست خارج می نماید.
با رشد و توسعه شهر اسلامشهر ،در محلات و مناطق 
مختلف ش��هر ،شهروندان ش��اهد پیشرفت ،عمران و 
آبادی فضای شهری در ابعاد مختلف هستند ،در این 
بین برخی از محلات که عمدتا ساختمانهای احداث 
ش��ده در آنه��ااز قدمت بالایی برخوردارند،از رش��د و 
توسعه متوازن ش��هری کمتر ی بهره مند شده اند و 
به همین علت هموا ره با مش��کلات فراوانی در زمینه 
های اجتماعی، اقتصادی،فرهنگی،امنیتی و...دس��ت 
ب��ه گریبانند ،که این محلات بعن��وان بافت ناکارآمد 

شهری شناخته شده اند . 
شهرس��تان اسلامش��هر-الناز عباس��ی: در یکی از 
محلات مرکزی شهر اسلامش��هر،محله ای بنام قلعه 
قاس��م آباد که در گذشته روس��تای قاسم آباد شاهی 
و هس��ته اولیه و مرکزی شکل گیری شهر اسلامشهر 
بوده ،با وسعت ۲ هکتار قرار گرفته که ،بعتوان یکی از 
محله های ناکارآمد و قدیمی اسلامشهر به شمار می 
رود وسالهاس��ت در بن بس��ت قرار گرفته و متاسفانه 
تاکنون هیچ اقدام شاخصی در راستای بازآفرینی این 
محله صورت نگرفت��ه بود که با ایجاد دو معبر جدید 
توسط ش��هرداری اسلامشهر محله قدیمی قاسم آباد 

عملا از بن بست خارج می شود.
محسن حمیدی شهردار اسلامشهر ضمن بازدید از 
روند بازگشایی این دو معبر اظهار داست:  محله قلعه 
قاسم آباد با مس��احتی حدود ۲ هکتار که در  حدود 
۱۴۵ خان��وار را در خانه های قدیمی خود جای داده 
اس��ت از شمال، ش��رق و جنوب هیچ گونه دسترسي 
نداش��ته و صرفا از ضلع غربی که مش��رف به خیابان 
تختی)مصلی( است، دسترسی با عرض ورودی ۶ متر 
دارد و معابر محله قاس��م آباد عرض های متفاوتی از 
۱.۵ ت��ا ۲ متر داش��ته و عمده قطعات آن مس��کوني 

هس��تند، که فاقد اس��تحکام س��ازه ای بوده و حتی 
تیرهای برق موجود چوبی و متعلق به دهه های  ۴۰ 
و ۵۰ هستند.  حمیدی ادامه داد: از آنجایي که عرض 
کوچه ها کم و س��اختمانها فاقد استاندارد های لازم 
هس��تند، در صورت بروز حوادث غیرمترقبه و بلایای 
طبیعی هیچ گونه امکان دسترس��ی سهل برای ورود 
تجهیزات، ماشین آلات وادوات آتش نشانی و امدادی 
وجود نداش��ت؛ از این رو ش��هرداری اسلامشهر برابر 
برنام��ه های مصوب و با هماهنگی و تعامل س��ازنده 
ب��ا س��تاد برگزاری نم��ار جمعه به وی��ژه امام جمعه 
محترم حجت الاسلام والمس��لمین حاج آقا نوروزی 
دو معبر ۱۴ متری در منتها الیه شرقی و جنوبی این 
مح��دوده از طریق تملک قس��متی از محوطه مصلی 
اح��داث نمود. ش��هردار اسلامش��هر در ادامه تصریح 
کرد: با تغییر و جابحایی دیوار ضلع ش��مالی مصلی و 
اجرای این دو گذر، حداقل بالغ بر ۲۰ قطعه مش��رف 
به این قس��مت دسترسی پیدا کردند که در آنصورت 
امکان تخریب، بازسازی، تجمیع و استفاده از ضوابط 
تشویقی در نظر گرفته ش��ده در طرح تفضیلي برای 

مالکین این ساختمانها فراهم می شود. 
حمیدی خاطرنش��ان کرد: نکت��ه حائز اهمیت این 
اس��ت که با توجه به اج��رای خیابان زکات در بخش 
شرقی مصلی در گذشته، دسترسی اهالی محله قلعه 
با اجرای توافق صورت پذیرفته اخیر، به بلوار بسیج  و 

بلوارگلها تسهیل و برقرار خواهد شد.

 قلعه قاسم آباد از بن بست 
خارج شد

س�نندج  - عص�ر آزادی : معاون حفاظ�ت، بهره ب�رداری و امور 
اجتماعی حوضه آبریز رودخانه های کرخه و مرزی غرب، از سدهای 

گاوشان و ژاوه بازدید نمود.
اولین جلسه معاون حوضه آبریز رودخانه های کرخه و مرزی غرب و هیئت 
همراه، با معاون و جمعی از مدیران حوزه حفاظت و بهره برداری شرکت های 
آب منطقه ای کردس��تان و کرمانش��اه در محل سالن جلسات سد گاوشان، 
برگ��زار گردید .  در اولی��ن روز ورود مهندس محمدزاده و هیئت همراه به 
کردس��تان، ضمن بازدید از سد گاوشان در سالن جلسات آن سد با حضور 
معاون حفاظت و بهره برداری و جمعی از مدیران شرکت های آب منطقه ای 
کردس��تان و کرمانش��اه، با هدف بررس��ی اجرای پروژه های طرح احیاء و 

تعادل بخشی و سازگاری با کم آبی، تشکیل جلسه دادند. 
در ابتدای جلس��ه معاون حفاظت، بهره ب��رداری و امور اجتماعی حوضه 
آبریز رودخانه های کرخه و مرزی غرب، ضمن تش��کر از معاونین حفاظت و 
بهره برداری ش��رکت های آب منطقه ای کردستان و کرمانشاه، اظهار داشت: 
یکی از مواردی که احساس شد نیاز است معاونت های حفاظت و بهره برداری 
دو استان در کنار یکدیگر باشند این است که سد گاوشان منافع دو استان 

را در حوزه آب تأمین می کند.
وی افزود: نظر به اینکه تولیت سد گاوشان با شرکت آب منطقه ای کرمانشاه 
است، این شرکت برنامه منابع و مصارف سالیانه را با هماهنگی شرکت آب 
منطقه ای کردستان تدوین و جهت تصمیم گیری نهایی به شرکت مدیریت 
منابع آب ایران، ارسال می نماید. معاون حوضه آبریز رودخانه های کرخه و 
مرزی غرب به وضعیت نگران کننده س��دهای کشور اشاره و عنوان کرد: با 
توجه به خشکسالی های اخیر وضعیت ذخایر آب پشت سدهای کشور، بسیار 
کاهش یافته به نحوی که سد کرخه که جزء سدهای بزرگ کشور می باشد 
و دارای حجم��ی معادل ۵ میلی��ارد متر مکعب بوده که در حال حاضر کل 
حجم آب مفیدی که در این سد وجود دارد ۷۴۶ میلیون متر مکعب است. 
مهندس محمدزاده تنظیم دقیق برنامه منابع و مصارف را ضروری دانست 
و افزود: وقتی که یک ش��رکت بناس��ت برنامه منابع و مصارف آب را ببندد 
باید موارد مهمی مانن��د آب قابل برنامه ریزی، تخصیص ابلاغی، حجم آب 
موجود در سد و مصارف را در نظر بگیرد.  معاون حفاظت، بهره برداری و امور 
اجتماعی حوضه آبریز رودخانه های کرخه و مرزی غرب: جایگزینی برای آب 
وجود ندارد. مهندس محمدزاده در ادامه افزود: کردستان و کرمانشاه سابق 
به عنوان آب منطقه ای غرب تعامل و ارتباط خوبی داشتند و این همراهی 

امروز نیز باید در راستای تأمین منافع مردم ادامه یابد.
وی در خص��وص چالش��های حوزه حفاظت و بهره برداری اظهار داش��ت: 
پیشانی هر ش��رکت آب منطقه ای، حوزه حفاظت و بهره برداری است. چرا 
که ارتباط مس��تقیم با مردم دارد و در صورتی که منابع مالی و آبی تأمین 

باشد، هر شخصی می تواند به راحتی این منابع را مدیریت کند اما هنر یک 
مدی��ر واقعی در مواقع بحرانی و تنش زا نمایان می ش��ود و در زمان چالش، 
باید مدیریت صحیح صورت بگیرد. معاون حوضه آبریز رودخانه های کرخه و 
مرزی غرب ادامه داد: امروزه مباحث توسعه ای کمرنگ شده و باید به سمت 
مدیریت مصرف حرکت کنیم و در ش��رایط فعلی مدیریت منابع آب، کاری 

دشوار و حساس است.
وی پیش��نهاد و ارائه راهکار اصولی در جهت مدیریت منابع و مصارف از 
س��وی شرکت های آب منطقه ای را مهم دانست و عنوان کرد: نظر به اینکه 
عمده مصارف آب در بخش کشاورزی و شرب است؛ لذا این شرکت ها باید 
همفکری و تعامل با جهاد کشاورزی و شرکت آبفا داشته و نتایج جلسات را 

به مدیران بالادستی جهت تصمیم گیری کلان، منعکس نمایند.
مع��اون حفاظت و بهره برداری ش��رکت آب منطقه ای کرمانش��اه: تعامل 
و هم��کاری مابین دو اس��تان در خصوص توزیع عادلان��ه آب امری مهم و 
تاثیرگذار اس��ت. در ادامه جلس��ه معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای کرمانش��اه ضمن خیرمقدم و قدردانی از حضور میهمانان حاضر 
در جلسه، گفت: شایسته است مسأله تخصیص و برنامه ریزی برای منابع و 
مصارف آب دو استان از محل سد گاوشان به یک نقطه تفاهم مشترک برسد 
. مهندس مرادی بر مصرف بهینه آب تاکید کرد و افزود: امروز مسأله برخورد 
با آب باید بسیار دقیق و کارشناسی شده انجام شود چرا که نبود این ماده 
حیاتی لطمات جبران ناپذیری به کلیه بخش های کشاورزی، صنعت، شرب 
و زیست محیطی خواهد زد و هنری که ما به عنوان متولیان بخش آب دو 

استان باید بکار ببریم همدلی و مدیریت صحیح منابع و مصارف است.
وی ادامه داد: اگر بنا باشد دو استان بر سر موضوع تقسیم آب سد گاوشان 
تفکرات جزیره ای و خودمحوری داشته باشند در نهایت این مردم و کشاورزان 

هستند که متضرر می شوند.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای کرمانشاه، اظهار داشت: 
منابع و مصارف باید در قس��متی که فرهنگ مش��ترکی وجود دارد، بطور 

مس��اوی صورت بگیرد. معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
کردستان: دیدگاه ها در حوزه آب باید منطقه ای باشد.

مهندس عرفان مؤمن پور به مباحث مطرح ش��ده در جلس��ه اشاره کرد و 
گفت: موارد مطروحه در دو بخش شامل تخصیص، تولیت و بهره برداری سد 
گاوشان است. معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای کردستان 
افزود: سند اول تخصیص در دهه ۸۰ بسته شده و تا امروز سندهای متفاوتی 
در حوزه تخصیص گاوش��ان تدوین شده و آنچه در سال ۱۳۹۸ مطرح شد 

افزایش تخصیص آب شرب کرمانشاه بود.
وی افزود: دیدگاه ها در حوزه آب باید منطقه ای باش��د اما آنچه که امروز 
ما شاهدش هس��تیم تخصیص آب بخش کشاورزی از س��د گاوشان برای 
استان کرمانشاه، بیشتر از کردستان است. در حالیکه اراضی در یک محدوده 

مطالعاتی قرار دارد و بستر و زیرساخت ها در هر دو استان مشابه است.
مهندس مؤمن پور به کاهش ش��دید بارندگی در کردستان طی ۵۰ سال 
گذشته اش��اره کرد و اظهار داشت: سد گاوش��ان به نسبت برخی سدهای 
کردستان تاثیرپذیری کمتری به نسبت خشکسالی داشته و انتظار می رود 

بحث های مدیریت در اینجا روان تر باشد. 
وی به بهره برداری از سد گاوشان اشاره و افزود: ما از مجموع اندک ۵ هزار 
هکتار که در شبکه برای کردستان تعیین شده، در حال حاضر حدود ۲ هزار 
هکتار در حال کشت داریم و شرکت آب منطقه ای کردستان خصوص تأمین 

آب این اراضی تلاش کرده به صورت انقباضی عمل نماید.
مهندس عرفان مؤمن پور اظهار داشت: اولویت استفاده از آب سد گاوشان 
تأمین آب ش��رب کرمانشاه می باشد چرا که از نظر کیفی مطلوب ترین آب 

استان است اما کردستان حداقل بهره را از این سد دارد.
در خاتمه مهندس محمدزاده خواس��تار تداوم هرچه بیشتر نشست های 
مش��ترک بین دو شرکت آب منطقه ای کردس��تان و کرمانشاه شد و افزود: 
لازم اس��ت معاونت های حفاظت و بهره برداری و مدیران شهرستان های دو 

شرکت تعامل و ارتباط کاری بیشتر داشته باشند.
پس از این جلسه معاون حفاظت، بهره برداری و امور اجتماعی حوضه آبریز 
رودخانه های کرخه و مرزی غرب به همراه هیات همراه، معاون و حفاظت و 
بهره برداری و جمعی از مدیران شرکت آب منطقه ای کردستان از سد ژاوه 
نیز بازدید بعمل آوردند. در این بازدید مهندس اقبال شانظری معاون اجرایی 
این سد نیز توضیحاتی در خصوص منابع و مصارف ژاوه برای حاضرین عنوان 
نمود.  شایان ذکر است: پس از استقرار ساختار جدید بخش آب در وزارت 
نیرو در سال ۱۳۹۹ ، مدیریت منابع آب از متمرکز به حوضه ای تغییر یافت و 
استان کردستان با استان هایی همچون کرمانشاه، ایلام، خوزستان، لرستان، 
همدان و آذربایجان غربی، در نگهداری و بهره برداری از منابع آبی موجود به 

صورت مشترک و تحت مدیریت واحد، اقدام خواهند نمود.

باهدفبررسیاجرایپروژههایطرحاحیاءوتعادلبخشیوسازگاریباکمآبی
بازدیدمحمدزادهازسدهایگاوشانوژاوه

آب ورودی به سدهای آذربایجان شرقی ۲۱ میلیون مترمکعب کاهش یافت
مدیرعاملآبمنطقهایاستان:


